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ظریف در مصاحبه با رسانههای خارجی: مذاکرات هستهای از مسیر خارج شده ولی نمرده
است

وزیر امور خارجه کشورمان در مصاحبه با دو رسانه غربی پیرامون تصویب تحریمهای جدید از سوی آمریکا توضیحاتی

داد.

وزیر امور خارجه کشورمان در مصاحبه با دو رسانه غربی پیرامون تصویب تحریمهای جدید از سوی آمریکا توضیحاتی داد.
ظریف در مصاحبه با شبکه آمریکایی سیبیاس گفت: ما متعهد به برنامه اقدام و اجرای توافقنامه ژنو هستیم اما معتقدیم که

هر دو طرف باید به آن پایبند باشند.
ظریف گفت: اقدام واشنگتن به اعمال تحریمهای جدید با هر بهانهای که باشد کاملا اشتباه بود و من از این تصمیم متاسف و

ناراحت شدم اما به توافق کوتاه مدت برای ادامه مذاکرات طولانیمدت متعهد هستم.
وزیر امور خارجه گفت: مذاکرات هستهای از مسیر خارج شده اما نمرده است و ما سعی میکنیم آن را دوباره در مسیر درست

قرار دهیم و به مذاکرات ادامه دهیم.
وی همچنین درباره رابرت لوینسون جاسوس سیا که شش سال پیش ناپدید شد گفت: دولت ایران هیچ اطلاعی از محل وی

ندارد.
وی افزود: آنچه ما میدانیم این است که او در ایران زندانی نشده و اگر چنین باشد او به دست دولت بازداشت نشده و من فکر

میکنم که دولت ایران کنترل و تسلط خوبی بر اداره کشور دارد.
ظریف در مصاحبه با گزارشگر روزنامه واشنگتن پست نیز گفت: هدف ایران دستیابی به یک نتیجه رضایتبخش بر اساس
الزامات توافقنامه موقت است که عبارت از حفظ حق غنیسازی اورانیوم در داخل ایران و رفع نگرانیها و محدودیتهای

بینالمللی است.
وی با بیان این که نگرانی قانونگذاران آمریکایی را درباره توافق ژنو درک میکنم گفت: زمانی که صداهایی از داخل خود دولت
آمریکا به گوش میرسد که اصل وجودی این مذاکرات را زیر سوال میبرند این مساله غیرقابل تحمل میشود- چه این اظهارات
و اقدامات در معنای دقیق کلمه به مثابه نقض برنامه اقدام ژنو باشد یا نه. اما اگر اظهاراتی در داخل دولت به زبان رانده شوند
که در تقابل با هدف مذاکرات باشند، این مساله به شدت زیانآور خواهد بود. بنابراین ما نیاز داریم که این مساله را با عباراتی

بسیار قوی به اطلاع طرفهای مذاکرهکننده برسانیم و فکر میکنیم که این کار را کردهایم.
وی افزود: اجازه دهید اینگونه بگویم، ما تماسهایی با اعضای گروه 1+5 داشتیم و طی روزهای اخیر با یکدیگر صحبت کردیم.
معتقدم این گفتوگوها ادامه خواهد داشت. این اولین بار نیست که ما خود را در موقعیتی مییابیم که ضروری است تا به
گفتوگوها متعهد بمانیم، گفتوگوهای آشکار و گفتوگوها در حاشیه 1+5 و مطمئنا این یکی از آن موقعیتهاست. من با
مقامات آمریکایی و مقامات اعضای کشورهای گروه 1+5 و نیز کاترین اشتون در تماس بودم. همچنین با هر کسی که برای

پیشرفت وضعیت تلاش میکند در تماس هستم.
ظریف ادامه داد: آنچه از جان کری و خانم اشتون شنیدهام این است که آنها به نهایی کردن فرایند ژنو با هدف دستیابی به یک
توافق جامع متعهد هستند. این مساله فرایندی بسیار مشکل است، نه به این خاطر که دستیابی به هدف مشکل است بلکه به
این دلیل که روشهای دستیابی به هدف مشکل هستند. به دلیل عدم اطمینانی که در ایران داریم، به خصوص عدم اطمینان
مردم و رهبری ایران نسبت به مقاصد طرف مقابل و برخی سوءظنهایی که ممکن است طرف مقابل درباره مقاصد ما داشته

باشد. بنابراین کار مشکلی است؛ ما با مسیری پرچالش مواجه هستیم.
ظریف در توضیح تماسهایی که با 1+5 داشته است گفت: من با اشتون قبل و بعد از چهارشنبه ارتباط داشتهام. با افراد دیگر

نیز شامل کری تماس داشتهام یا شاید صحیحتر باشد که بگویم آنها با من تماس گرفتهاند.
زیرا ما در ایران مجبور به غنیسازی شد  ایران تصمیم به غنیسازی نگرفت.  نیز گفت:  وی در مورد غنیسازی 20 درصد 
کنسرسیومی در فرانسه به نام «یورودیف» دارای سهم بودیم که هزینه آن به صورت کامل پرداخت شده بود اما قادر نبودیم که
حتی یک گرم اورانیوم غنیسازی شده حتی برای رآکتور خودمان که تحت برنامه «اتمها برای صلح» آیزنهاور ساخته شده بود،
دریافت کنیم. ما تصمیم نگرفتیم که اورانیوم را تا 20 درصد غنیسازی کنیم. ما برای 20 سال سعی کردیم برای رآکتورمان
اورانیوم با غنای 20 درصد بخریم. ما تحقیر و مورد اهانت واقع شدیم و به قدری عقب و جلو رانده شدیم که اعلام کردیم

خودمان این کار را خواهیم کرد: ما این اورانیوم را از کسی نخواهیم گرفت.
اینکه ما این را خواهیم پذیرفت، زیرا نخست  آنها برای ما سوخت تهیه کنند ما آن  اگر  امر به این معنی نیست که  این 
سرمایهگذاری را در داخل کشور انجام دادهایم و دوم اینکه ما اعتماد نداریم و سوم، هیچ دلیلی نمیبینم که پس از صرف این
زمان و تلاش و پس از اینکه آنها را به نقطهای رساندیم که توهم غنیسازی صفر در ایران را کنار گذاشتند، چرا باید چیز دیگری را
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بپذیریم.
وی تاکید کرد: ما با آمریکا به غیر از مسائل هستهای درباره چیز دیگری صحبت نکردهایم. ما با آمریکا در فرمتهای مختلف
بینالمللی شامل نشستی که توسط آموس برگزار شد، مشارکت میکنیم. اما این فرآیند زیر نظر سازمان ملل است، ما در آنجا

میتوانیم با یکدیگر همکاری کنیم. ما درباره سوریه با آمریکا صحبت نکردهایم. ما بر روی مساله هستهای تمرکز کردهایم.
تماس تلفنی کری و نارضایتی ظریف

اداره کل دیپلماسی رسانهای وزارت خارجه کشورمان درباره تماس تلفنی کری با ظریف اعلام کرد: پیرو تحولات اخیر در زمینه
اجرای برنامه اقدام مشترک، وزیر خارجه آمریکا با ظریف تماس تلفنی داشت و وزیرخارجه مراتب نارضایتی ایران را اعلام کرد.

بر اساس این اطلاعیه، ظریف در همین زمینه نیز با کاترین اشتون مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا تبادل نظر داشته است.
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